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WDRO¯ENIE

Mazowiecki System Informacji Przestrzennej

GIS Mazowsza ruszy³
KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA

Informowaliœmy ju¿ w GEODECIE

o podjêtej pod koniec ub.r. uchwa-

le Zarz¹du Województwa Mazo-

wieckiego w sprawie utworzenia

Mazowieckiego SIP. System ma

wspomagaæ zarz¹dzanie najwiêk-

szym regionem w kraju. Jego pod-

stawowym zadaniem jest zapew-

nienie dop³ywu informacji niezbêd-

nych do podejmowania decyzji

przez Sejmik Województwa Mazo-

wieckiego, Zarz¹d Województwa

oraz Urz¹d Marsza³kowski. Admi-

nistrowanie oraz sprawowanie

ogólnego nadzoru nad prac¹ sy-

stemu powierzono geodecie woje-

wództwa, zaœ realizacjê od strony

technicznej zlecono, w drodze umo-

wy, Wojewódzkiemu Oœrodkowi

Dokumentacji Geodezyjnej i Kar-

tograficznej w Warszawie. W ci¹-

gu 2 lat, kosztem oko³o 1,7 mln z³,

ma powstaæ GIS Mazowsza (GIS-M)

dostêpny nie tylko dla administra-

cji, ale równie¿ dla u¿ytkowników

indywidualnych.

D o niedawna mazowiecki samorz¹d
dysponowa³ jedynie jednostkowy-

mi zbiorami informacji rozproszonymi
po wydzia³ach i innych komórkach
Urzêdu Marsza³kowskiego. Prace nad
stworzeniem zintegrowanego Ÿród³a in-
formacji przestrzennej podjêto w Wy-
dziale Geodezji i Kartografii. Pierwsze
sygna³y zwi¹zane z tworzeniem Mazo-
wieckiego Systemu Informacji Prze-
strzennej pojawi³y siê ju¿ w lutym
2000 r. Ówczesny wicedyrektor wydzia-
³u (dzisiaj p.o. dyrektora) Jerzy Albin
zapowiedzia³ og³oszenie przetargu na
opracowanie koncepcji GIS Mazowsza.
Na oferty czekano do koñca marca, li-
cz¹c na to, ¿e skoro tak wiele firm,
osób i instytucji zajmuje siê GIS-em, to
zaproponowane zostan¹ gotowe rozwi¹-
zania, wymagaj¹ce tylko niewielkiej
adaptacji do warunków mazowieckich.
Pozwoli³oby to od razu na starcie wy-
konaæ du¿y skok. Niestety, albo ocze-
kiwania w wydziale by³y nadmierne, al-
bo ekwiwalent finansowy zapropono-
wany za opracowanie tej koncepcji zbyt
skromny, bo choæ zg³osi³o siê 11 ze-
spo³ów, przetarg trzeba by³o uniewa¿-
niæ.

● Twórcy i uczestnicy GIS
W zwi¹zku z tym „geodeci marsza³ka”
usiedli do opracowania w³asnej koncep-
cji i z pomoc¹ fachowców, g³ównie
z bran¿y geodezyjnej, zrobili to bez do-
datkowych nak³adów finansowych. Za-
³o¿ono, ¿e GIS-M pozostanie w rêkach
s³u¿by geodezyjnej, a jego administra-
torem bêdzie WODGiK. System bêdzie
dostêpny dla wielu u¿ytkowników. Jego
podstawowym celem jest wspomaganie
zarz¹dzania na poziomie województwa.
W pierwszej grupie u¿ytkowników, któ-
ra ju¿ w marcu br. ma uzyskaæ dostêp do
systemu, znajd¹ siê w³adze samorz¹du
wojewódzkiego, w drugiej – radni woje-
wództwa i dyrektorzy ok. 150 jednostek
podleg³ych i podporz¹dkowanych, w ko-
lejnej – s³u¿by publiczne, samorz¹dy te-
renowe, administracja rz¹dowa, biznes
i u¿ytkownicy indywidualni.

W koñcu paŸdziernika 2000 r. Józef Ka-
lisz (wówczas dyrektor Wydzia³u Geode-
zji i Kartografii UM, dzisiaj szef Delega-
tury Warszawskiej NIK) z dum¹ infor-
mowa³ o przygotowanej przez marsza³ka
województwa mazowieckiego propozy-
cji, kierowanej do wojewody mazowiec-
kiego, wspólnej  realizacji tego przedsiê-
wziêcia. Jak dot¹d, propozycja ta pozo-
sta³a bez echa. A szkoda, bo wspó³praca
samorz¹d-administracja rz¹dowa umo¿-
liwi³aby zespolenie wysi³ków i oszczêd-
ne gospodarowanie publicznym groszem.
Twórcy systemu licz¹ równie¿ – z uwagi
na sto³eczny charakter miasta i wagê re-
gionu oraz jego dynamiczny rozwój – na
wsparcie ministra Olgierda Dziekoñskie-
go, odpowiedzialnego w Ministerstwie
Rozwoju Regionalnego i Budownictwa za
sprawy geodezji i kartografii. W przysz³o-
œci nawet Biuro Ochrony Rz¹du i Ko-
menda G³ówna Policji powinny podj¹æ
wspó³pracê z mazowieckim GIS-em, bo
planowane jest utworzenie podsystemu
nawigacji l¹dowej dla potrzeb tych w³a-
œnie s³u¿b. Oczywiœcie, im bardziej atrak-
cyjny bêdzie GIS-M, tym wiêcej bêdzie
uczestników. Najbardziej po¿¹dane by³o-
by w³¹czenie do niego samorz¹dów po-
wiatowych i samorz¹dów du¿ych miast.
Udzia³ samorz¹dów gminnych, ze wzglê-
du na ich niewielkie zapotrzebowanie na
informacje dotycz¹ce ca³ego wojewódz-
twa, przewidywany jest w dalszej kolej-
noœci.

● Administrator i Rada
Wojewódzki Oœrodek Dokumentacji
Geodezyjnej i Kartograficznej to miejs-
ce, które nawet osobom spoza bran¿y
kojarzy siê z geodezj¹. Zgodnie z inten-
cjami twórców systemu tam w³aœnie –
u administratora – powinny znaleŸæ siê
wszystkie materia³y geodezyjno-kartogra-
ficzne pozyskiwane dla GIS-M ró¿nymi
sposobami. WODGiK zatrudnia obecnie
15 osób (dla porównania, Wydzia³ Geo-
dezji i Kartografii Urzêdu Marsza³kow-
skiego liczy 9 pracowników). Wraz z roz-
wojem GIS-M liczba osób pracuj¹cych
na jego rzecz powinna rosn¹æ.
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Zakres tematyczny
gromadzonych informacji

1. Dane geograficzne z dostêpnych mate-
ria³ów geodezyjno-kartograficznych;
2. Mapy topograficzne i tematyczne we
wszystkich dostêpnych skalach;
3. Ortofotomapy wytworzone z obrazów sa-
telitarnych b¹dŸ zdjêæ lotniczych;
4. Dane opisowe uzyskane z map zasadni-
czych, ewidencji gruntów i budynków oraz
innych opracowañ dostêpnych w wojewódz-
kim i centralnym zasobie;
5. Dane pozyskane do zasobu z informacji
posiadanych przez powiatowe ODGiK-i
(w miarê przystêpowania powiatów do GIS
Mazowsza);
6. Informacje opisowe bêd¹ce w posiadaniu
wydzia³ów Urzêdu Marsza³kowskiego oraz
jednostek podleg³ych i podporz¹dkowanych
obejmuj¹ce wszystkie zakresy tematyczne,
np. informacje o sieci dróg publicznych, ich
stanie prawnym, technicznym; informacje
o placówkach kulturalnych czy oœwiatowych,
ich adresach, stanie w³asnoœciowym, tech-
nicznym i wielkoœci obiektów, liczbie ucz-
niów, oraz rozmieszczeniu, wielkoœci i stanie
technicznym, kadrowym i liczbie pacjentów
placówek s³u¿by zdrowia podleg³ych samo-
rz¹dowi;
7. Informacje statystyczne dot. wojewódz-
twa lub poszczególnych jego regionów ilu-
struj¹ce np. stan gospodarki, wielkoœæ pro-
dukcji, geografiê rozmieszczenia si³y robo-
czej, geografiê bezrobocia, stan bezpieczeñ-
stwa na terenie województwa, dane doty-
cz¹ce wsi mazowieckiej, stanu i poziomu
upraw, wielkoœci produkcji rolnej, programów
modernizacji terenów wiejskich, ekstremal-
nych zjawisk przyrodniczych;
8. Informacje niezbêdne przy podejmowa-
niu decyzji (tak¿e administracyjnych) zwi¹-
zanych z przygotowaniem i realizacj¹ stra-
tegii rozwoju województwa i planów regio-
nalnych zagospodarowania przestrzennego
(uchwa³y, projekty, bud¿et itp.);
9. Wszelkie inne dane zorientowane prze-
strzennie s³u¿¹ce b¹dŸ pomocne w podej-
mowaniu decyzji administracyjnych i politycz-
nych, np. wyniki wyborów parlamentarnych
b¹dŸ samorz¹dowych;
10. Dane dotycz¹ce stanu posiadanych nie-
ruchomoœci bêd¹cych w gestii w³adz woje-
wództwa;
11. Bank Metadanych – zespó³ informacji
o zakresie tematycznym, aktualnoœci, w³a-
œcicielach, autorach, dostêpie i miejscach lo-
kalizacji baz danych wspomagaj¹cych sy-
stem informacji przestrzennej.

Na podstawie informacji dla Zarządu
Województwa opracowanej w WGiK UM

Zespó³ buduj¹cy system wspierany jest
merytoryczne przez 11-osobow¹ Radê
Programowo-Techniczn¹ powo³an¹ przez
marsza³ka na wniosek geodety wojewódz-
twa. ZnaleŸli siê w niej ludzie, którzy ma-
j¹c doœwiadczenie w zakresie GIS, czu-
waj¹ nad wykonawcami i urzêdnikami lub
sami inspiruj¹ pewne kierunki rozwoju
systemu. Na czele Rady stoi prof. Zdzi-
s³aw Adamczewski. S¹ w niej równie¿
fachowcy zajmuj¹cy siê problemami dróg,
œrodowiska, ró¿nych zagro¿eñ, moderni-
zacji terenów wiejskich itp. Jest kilku in-
formatyków, przedstawiciel Wojewódz-
kiego Oœrodka Dokumentacji Geodezyj-
nej i Kartograficznej w Warszawie jako
administratora danych oraz dr Ryszard
Preuss i dr Zdzis³aw Kurczyñski, wspó³-
dzia³aj¹cy w ramach tematu badawczego
celowego „System baz danych przestrzen-
nych dla województwa mazowieckiego”,
zamówionego w Komitecie Badañ Na-
ukowych, a realizowanego na Politechni-
ce Warszawskiej przez zespó³ kierowany
przez prof. Stanis³awa Bia³ousza. Wa¿ne,
by Rada mia³a dobry kontakt ze wszyst-
kimi u¿ytkownikami systemu i wyko-
nawstwem geodezyjnym.

● Finanse
W bud¿ecie samorz¹du województwa na
rok 2000 nie uda³o siê umieœciæ pozycji
pod nazw¹ „GIS Mazowsza”. Podjête bê-
d¹ starania, by znalaz³a siê ona w roku
2001, a ju¿ na pewno w 2002 i dalszych.
Na razie g³ównymi Ÿród³ami finansowa-
nia s¹ œrodki bud¿etowe, bêd¹ce w dyspo-
zycji Wydzia³u Geodezji i Kartografii
Urzêdu Marsza³kowskiego. W tej sytuacji
bardzo istotne jest poszukiwanie nowych
Ÿróde³ finansowania poza bud¿etem geo-
dezji. Wiadomo ju¿, ¿e dodatkowo wyko-
rzystane zostan¹ pieni¹dze z Wojewódz-
kiego Funduszu Ochrony Œrodowiska oraz
Komitetu Badañ Naukowych. Byæ mo¿e,
uda siê równie¿ siêgn¹æ do funduszy przed-
akcesyjnych IACS, w ramach których mo¿-
na wykonywaæ np. ortofotomapy.
Jerzy Albin nie wyobra¿a sobie, ¿eby sy-
stem dzia³a³ wy³¹cznie dziêki finansowa-
niu ze œrodków bud¿etowych czy jakich-
kolwiek pieniêdzy publicznych. W pew-
nym momencie informacja przestrzenna
stanie siê przedmiotem obrotu rynkowe-
go. Docelowo dostêp do GIS Mazowsza
by³by bezp³atny dla twórców systemu
i w sytuacjach awaryjnych dla s³u¿b pu-
blicznych, a dla innych – na zasadach ko-
mercyjnych.
Du¿a czêœæ œrodków finansowych prze-
znaczonych na GIS (z planowanych
1,7 mln z³) wydana zostanie na zakup

oprogramowania (ok. 630 tys. z³). Kolej-
ne wydatki to budowa sieci i wyposa¿e-
nie stanowisk. Istotn¹ pozycj¹ jest te¿ po-
zyskiwanie baz danych. Przyjêto wpraw-
dzie za³o¿enie, ¿e wiêkszoœæ danych bê-
dzie zdobywana na zasadzie porozumieñ,
bez anga¿owania œrodków publicznych,
lecz pewne atrakcyjne dane s¹ poza pañ-
stwowym zasobem i trzeba bêdzie je ku-
piæ. Dlatego nale¿y liczyæ siê z tym, ¿e
gdy system bêdzie ju¿ dzia³a³ na zasa-
dach komercyjnych, to koszty ró¿nych
baz danych mog¹ byæ znaczn¹ pozycj¹
w jego bud¿ecie.
W jednostkach podleg³ych samorz¹dowi
województwa, jeszcze przed ukazaniem
siê oficjalnych dokumentów, zakupiono
du¿o sprzêtu o parametrach technicznych
wystarczaj¹cych do korzystania z GIS-u.
Wydatki te nie s¹ uwzglêdnione w sza-
cunkowych kosztach systemu, gdy¿ mie-
œci³y siê w ramach normalnych zakupów
inwestycyjnych tych jednostek.

● Dane do GIS
Podstawow¹ baz¹ kartograficzn¹ GIS-M
bêdzie mapa w skali 1:50 000. W Wydziale
Geodezji i Kartografii podkreœlaj¹, ¿e le-
piej by³oby mieæ bazê danych o stopniu
szczegó³owoœci mapy w skali 1:10 000 czy
nawet wy¿szej, ale w naszych realiach fi-
nansowych i technicznych jest to przed-
siêwziêcie z góry skazane na niepowodze-
nie. W zwi¹zku z tym tylko w konkretnych
rejonach – wysoko zurbanizowanych,
atrakcyjnych inwestycyjnie i skompliko-
wanych technicznie – dane bêd¹ zbierane
jak do mapy w skali 1:10 000.
W Urzêdzie Marsza³kowskim Mazowsza
o danych do GIS-M myœli siê ju¿ od pra-
wie dwóch lat. Urz¹d jako pierwszy
w Polsce zawar³ porozumienie z Zarz¹-
dem Geografii Wojskowej, w sprawie
wspólnej realizacji mapy obiektowej
w skali 1:50 000. W 2000 roku obie stro-
ny wykona³y po 5 arkuszy takiej mapy.
Wymieniono siê bazami danych, które
robione s¹ wed³ug wspólnego standardu.
Wspólny jest te¿ odbiór techniczny, ale
procedury przetargowe ka¿dy organizuje
oddzielnie. Na tych samych zasadach
wspó³praca bêdzie kontynuowana w ro-
ku 2001 – Urz¹d Marsza³kowski sfinan-
suje wykonanie 15 arkuszy, a wojsko –
28. W ten sposób, dziêki wspó³pracy z po-
wa¿nym partnerem, w 2002 r. obiektow¹
map¹ topograficzn¹ pokryte zostanie ca-
³e, najwiêksze w kraju województwo. Po-
za tym Zarz¹d Geografii Wojskowej wy-
szed³ naprzeciw potrzebom samorz¹du,
udostêpniaj¹c bardzo du¿o materia³ów ze
swego zasobu map topograficznych.

WDRO¯ENIE
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Na marginesie warto dodaæ, ¿e w Ma-
zowieckiem przy okazji przetargów na
realizacjê banku danych geograficznych
i mapy topograficzne uda³o siê zlikwi-
dowaæ martwy sezon na du¿e prace geo-
dezyjne i kartograficzne zlecane przez
administracjê, trwaj¹cy zwykle pierw-
sze 6 miesiêcy w roku. Procedury prze-
targowe rozpoczête jeszcze pod koniec
ubieg³ego roku, rozstrzygniêto na po-
cz¹tku bie¿¹cego. Dziêki temu wyko-
nawca bêdzie mia³ na realizacjê przed-
siêwziêcia 10 miesiêcy zamiast 3, co
powinno zaowocowaæ lepsz¹ jakoœci¹
opracowañ.
Inne materia³y, które pos³u¿¹ do budo-
wy GIS-M, to mapy topograficzne
w skali 1:10 000 zrealizowane w 2000
r. wspólnie ze œrodków g³ównego geo-
dety kraju i marsza³ka województwa
mazowieckiego (ok. 50 arkuszy). By³y
one tworzone od razu w formie obiek-
towych baz danych i dziêki temu s¹ go-
towe do wykorzystania. Wprawdzie by-
³o na tym tle wiele emocji, gdy¿ GU-
GiK obstawa³ przy tradycyjnych opra-
cowaniach, ale marsza³kowscy geodeci
byli uparci. Dzisiaj opracowania elek-
troniczne staj¹ siê standardem niemal
w ca³ym kraju.
Baza kartograficzna GIS-M zostanie uzu-
pe³niona wszelkimi innymi dostêpnymi
materia³ami, m.in. satelitarnymi i foto-
grametrycznymi. Jedno z takich opraco-
wañ – „ortofotomapa” uzyskana na pod-
stawie obrazów o rozdzielczoœci ok. 5
metrów z hinduskiego satelity IRSC –
jest ju¿ dla województwa mazowieckie-
go gotowa. O jej powstaniu zdecydowa-
³a potrzeba natychmiastowego dostarcze-
nia aktualnego materia³u do tworzenia
strategii rozwoju województwa oraz pla-
nowania na szczeblu regionalnym. Nie
jest to opracowanie superaktualne (ob-
razy satelitarne pochodz¹ z lat 1998-
2000), ale stanowi dobry materia³ do
dzia³añ planistycznych w skali woje-
wództwa. Dodatkowo WODGiK zyska³
ca³kiem atrakcyjny towar dla jednostek
samorz¹du terytorialnego w powiecie lub
gminie, bêd¹cy jednoczeœnie Ÿród³em
przychodów.

● Co ju¿ dzia³a?
W Wydziale Geodezji i Kartografii Urzê-
du Marsza³kowskiego panuje opinia, ¿e
na poziomie GIS dla województwa nie
ma sensu schodzenie ze szczegó³owo-
œci¹ do pojedynczej dzia³ki. Opracowa-
no mapê obrêbów i na razie to musi wy-
starczyæ. Dopiero gdy do systemu bêd¹
w³¹cza³y siê powiaty i gminy, potencjal-

ny u¿ytkownik, korzystaj¹c z ich danych,
bêdzie móg³ uzyskaæ informacje o wy-
branej dzia³ce.
Jednym z ju¿ dzia³aj¹cych elementów sy-
stemu jest baza danych tych nierucho-
moœci samorz¹du, co do których zosta³a
podjêta decyzja administracyjna. Inne ba-
zy zawieraj¹ informacje zwi¹zane z dro-
gami, z zarz¹dzaniem terenami wiejski-
mi oraz ze sfer¹ bud¿etow¹ (zdrowie,
oœwiata, kultura). Bardzo rozproszone
dotychczas informacje zosta³y zebrane
w jednym miejscu i s¹ dostêpne od rêki.
Dla Zarz¹du Województwa najbardziej
interesuj¹ce s¹ dane o nieruchomoœciach,
którymi dysponuje Urz¹d Marsza³kow-
ski i podleg³e mu jednostki. Dziêki utwo-
rzonej dla tych nieruchomoœci bazie da-
nych oszacowano koszt dokumentacji
geodezyjnej niezbêdnej do przejêcia przez
samorz¹d dróg na w³asnoœæ. Okaza³o siê,
¿e potrzeba a¿ 15 mln z³otych, ¿eby sa-
morz¹dowe w³adze województwa mog³y
dysponowaæ w pe³ni tym mieniem.

● Oprogramowanie
Do tworzenia koncepcji GIS Mazowsza
zaproszeni byli przedstawiciele wiod¹-
cych firm software’owych. Poniewa¿
ka¿da z proponowanych przez nich tech-
nologii wyspecjalizowa³a siê w pewnym
segmencie obrazowania b¹dŸ analizowa-
nia rzeczywistoœci, idealne by³oby roz-
wi¹zanie wykorzystuj¹ce najlepsze ce-
chy ka¿dej z nich.
– To jest utopia – mówi Jerzy Albin –
ale na pewno istnieje mo¿liwoœæ wybra-
nia najlepszej technologii do pozyski-
wania baz danych i najlepszej – do ana-
lizowania czy wizualizacji obiektów. Byæ
mo¿e ca³y system bêdzie melan¿em ró¿-
nych rozwi¹zañ. Sprawdzonych na œwie-
cie technologii jest zaledwie kilka. A my
jesteœmy za biedni, by kupowaæ byle co.
Oferta musi byæ najkorzystniejsza i ce-
na nie bêdzie warunkiem rozstrzygaj¹-
cym – dodaje.
Decyzja jeszcze nie zapad³a. Dopiero
w œlad za bud¿etem bêd¹ ustalone kryte-
ria i zostanie og³oszony kolejny przetarg,
tym razem na zakup oprogramowania.
Na razie priorytetem jest „³adowanie”
baz danych. Problem optymalnego ich
wykorzystywania zostanie rozwi¹zany
w drugiej kolejnoœci.

● W Internecie
Jeœli mo¿liwoœci finansowe i techniczne
pozwol¹ (potrzebny jest serwer z praw-
dziwego zdarzenia), to witryna GIS Ma-
zowsza ju¿ w tym roku znajdzie siê w In-
ternecie. Strony WWW Urzêdu Marsza³-

kowskiego i Wojewódzkiego Oœrodka
Dokumentacji Geodezyjnej i Kartogra-
ficznej w Warszawie funkcjonuj¹ ju¿ od
dawna. Witryna GIS-M bêdzie powsta-
wa³a stopniowo, w miarê mo¿liwoœci
twórców systemu. Zgromadzone infor-
macje powinny byæ z jednej strony wy-
korzystywane do celów zwi¹zanych z za-
rz¹dzaniem tym obszarem, z drugiej, ich
ewentualna sprzeda¿ powinna tworzyæ
ko³o zamachowe do pozyskiwania i ak-
tualizacji danych, zakupu nowego sprzê-
tu itd. Oczekiwania potencjalnych u¿y-
tkowników systemu s¹ czêsto rozbie¿ne.
Decydenci i geodeci chcieliby, by mate-
ria³ mia³ dok³adnoœæ geodezyjn¹, zaœ tu-
rysta, który chce wytyczyæ szlak wêd-
rówki po Mazowszu, liczy na coœ o wie-
le skromniejszego. Na pocz¹tku stopieñ
ogólnoœci danych w Internecie bêdzie od-
powiada³ wymaganiom tego ostatniego
i bêd¹ one udostêpniane za darmo.

● Promocja geodezji
Zdaniem Jerzego Albina podstawow¹
s³aboœci¹ polskiej s³u¿by geodezyjno-
kartograficznej jest to, ¿e posiadaj¹c
ogromne bogactwo ró¿nych materia³ów,
nie umiemy go sprzedaæ. Promocja na-
szej oferty jest bliska zeru i powinniœmy
zrobiæ wszystko, by to zmieniæ. Temu
w³aœnie celowi powinien s³u¿yæ m.in.
Internet, nawet gdyby mia³o siê to wi¹-
zaæ z pewnymi kosztami.
Decydenci, którzy dziêki GIS-owi bêd¹
mogli podj¹æ szybk¹ i prawid³ow¹ decy-
zjê, np. w sprawie wykupu gruntów,
sprzeda¿y nieruchomoœci, strategii roz-
woju poszczególnych fragmentów czy ca-
³ego regionu, doceni¹ wkrótce wymierne
tego efekty. Wprowadzenie systemu z za-
³o¿enia wyeliminuje zakup tych samych
materia³ów przez dwa czy trzy wydzia³y
w urzêdzie. Praca zostanie usprawniona,
a nak³ady zoptymalizowane. W przypad-
ku wejœcia do systemu jednostek podle-
g³ych i podporz¹dkowanych, te korzyœci
bêd¹ jeszcze bardziej widoczne, bo do-
tychczas niektóre z nich zleca³y np. wy-
konywanie map, czêsto nie wiedz¹c, co
jest w zasobie. Teraz bêd¹ czerpa³y in-
formacje wprost z systemu.
– Geodeci zajmuj¹ siê nie tylko mierze-
niem dzia³ek – podsumowuje dwa lata
kierowania Wydzia³em Geodezji i Kar-
tografii Józef Kalisz. – W tej chwili to-
czy siê walka o sprzeda¿ informacji po-
miêdzy geodezj¹ a szeroko rozumian¹ ar-
chitektur¹ i urbanistyk¹. Wszyscy licz¹
na zarobki. My stworzyliœmy mechani-
zmy, które daj¹ dobr¹ pozycjê wyjœcio-
w¹ geodetom i kartografom.                    ■

WDRO¯ENIE
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